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من امام اینان نیستم!
هادی سروش

یکی از مشکلات فکری و اعتقادی که دامنه آن به رفتارهای اجتماعی و سیاسی 
می رســد این است که افرادی در »جامعه دینی« بوسیله ادعایِ تمسک و پیروی 
از ســیره ائمه معصومین)ع( از رویِ »صداقت« و یا براســاس »فریب وریاکاری« 
به اقدامات مهمی در حوزه دینی دســت می زنند. گمان اولیه این اســت که این 
بلیه و چالش اعتقادی که هرکســی از راه می رســد و برای گفتمان و انتخاب ها 
و سیاســت های خود معصومین و روایات صادره از آنان را دستاویز خود می کنند 
مربوط به دوران غیبت است که دست شیعیان و پیروان اهلبیت )ع( از ائمه خود 
کوتاه است و افراد به درستی و یا به غلط سلیقه خود را به عنوان »مسیرامامت« 
معرفی می کنند، اما وقتی به روایات که صدور آن در عصر حضور ائمه بوده مراجعه 

می کنیم همین مشکل را به وفور می بینیم!
تصریح اهلبیت به اینکه ما امام آنان نیستیم و آنان از ما نیستند

این حدیث مربوط به عصر حضرت صادق )ع( است که فرمود: »گروهی می گویند 
که من امام آنها هستم . به خدا قسم که من امام آنها نیستم. خدا لعنتشان کند، 
هر چه من پرده پوشی می کنم، آنان پرده دری می کنند. من می گویم : چنین و 
چنان، آنان می گویند : مقصودش فلان و فلان اســت. من در حقیقت امامِ کسی 
هستم که اطاعتم کند؛ قَومٌ یزَعُمُونَ أنیّ إمامُهُم، و الّل ِ ما أنا لهَُم بإِمامٍ، لعََنَهُمُ الّل 
ُ، کُلَّما سَتَرتُ سِترا هَتَکُوهُ، أقولُ : کذا و کذا، فیقولونَ : إنمّا یعَنی کذا و کذا، إنمّا أنا 

إمامُ مَن أطاعَنی.« )بحار ج ۲ ص ۸۰ از الغیبه نعمانی(
در روایت دیگری امام صادق)ع( به یکی از یاران خود فرمود: در مسجد حلقه هایی 
تشکیل می شود که موجب معرّفی خودشان و ما می شوند. آنان از ما نیستند و ما 
هم با آنان رابطه ای نداریم .. آنان از من به »امام« نام می برند ولی به خداقسم ! من 
امام کسی هستم که فقط از من اطاعت کند، امام اینان نیستم، زبان شان از اسم 
من باز نمی ماند و با اسم من تملقّ می کنند! به خدا قسم! خداوند بین من و آنان 
در یک خانه جمع نمی کند؛ حلق فی المسجد یشهرونا و یشهرون انفسهم اولئک 
لیسوا منا و لا حن منهم .. یقولون: امام، اما والل ما انا بامام الا لمن اطاعنی فامامن 
عصانی فلســت له بامام، لم یتعلقون باسمی، الا یکفون اسمی من افواهم فوالل لا 

یجمعنی الل و اباهم فی دار.« )الشافی، ص ۳۶۴ از روضه کافی(
ولایتمداری صادقانه و ولایتمداری منافقانه

بررســی این موضوع مهم نیاز به پروهش و تحقیق وافــی دارد. بصورت اجمال 
می توان گفت؛ ما در رابطه با دین و دینداری در ســطح عوام و بالاتر که ســطح 
خواص اســت با دو شکل دینداری مواجه هستیم؛ عده ای ولایتمداریِ صادقانه و 
خدا محور دارند، و عده ای دیگر ولایتمداری منافقانه دارند! در ادامه خواهد آمد.

دو مشربِ معرفتی و مناسکی و نیز در بحث دینداری؛ گروهی در پی حفظ ظواهر 
دینی و انجام مناســک دینی هســتند و به جایگاه معرفت در دین هیچ توجهی 
ندارد. به عنوان نمونه؛ امر بمعروف و نهی از منکر که واجبِ مشــروط به »تاثیر 
داشتن« است را مطلق دیده و در هرجایی به بهانه نهی از منکر اقدام می کنند، و 
بدتر این گروه؛ آنان قدامات خشن و ماجراجویانه به اسم نهی از منکر می کنند! و یا 
به بهانه ترویج معنویت، وارد »اجبار و اکراه و تحمیل« دین و احکام دین بر مردم 
می شوند و یا بچه های غیربالغ را بدون توجه به آسیب های روانی و دینی در بلند 
مدت به سفرهای عجیب و غریب زیارتی و اعتکاف تشویق می کنند! باید پذیرفت 
که در میان متدینان کسانی هستند که تظاهر به دینداری دارند ولی دست شان 

از معرفتِ دینی خالی هستند!
با »دینِ معرفتی« می توان »دینِ مناسکی« را شناخت

دینِ مقرون به معرفت که در تعبیرات ائمه اطهار )ع( به »تفقه در دین« نام برده 
شــده، میزان تشخیص برای دینِ مناسکی اســت، چه آنجا که کسی مُبلغ دینِ 
مناسکی باشد بدون فریبکاری و چه آنجا که تبلیغ دینداریِ ظاهری بر اساس یک 
نوع فریب و دروغ باشــد. برای توصیح، باید شاخصه ها را مورد بررسی قرار داد تا 
شاخصه های ترویج و مُروجانِ دینداری های بدون تفقه و یا دینداری های فریبکارانه 
معرفی شوند. در این بحث توجه شما را به چند روایت معتبر و مهم جلب می نمایم.

شاخصه تبلیغ های دینی مسئله دار
۱- بی تقوایی در رابطه با حق الله و حق الناس

امام صادق )ع( فرمود: ای پســر جندب! به شــیعیان ما این پیام را برسان؛ مبادا 
راه های گوناگون، شما را به بیراهه کشاند، زیرا به خدا سوگند که ولایت و دوستی 
ما، جز با پارسایی و سخت کوشی در دنیا و همیاری و همدردی با برادران دینی 
به دست نیاید و کسی که به مردم ستم کند، شیعه ما نیست؛ یاَ بنَ جُندَبٍ، بلَِّغ 
معاشِرَ شیعَتِنا وقُل لهَُم : لا تذَهَبَنَّ بکِم المَذاهِبُ، فَوَالل لا تنُالُ وَلایتَُنا إلاّ باِلوَرَعِ 
نیا، ومُواساة الاخوان فی الل، و لیس من من یظلم النّاسَ  )تحف  وَالاجِتِهادِ فیِ الدُّ

العقول / ۳۰۳(
۲ - به سایه ظلم و ظالم پناه گرفتن

عبد الل بن ابی یعفور گوید: امام صادق)ع( فرمود: .. »هر که خدا را با پیروی از امام 
ستمگری که از جانب خدا نیست دینداری کند، دین ندارد.. عرضکردم: آنها دین 
ندارند و بر اینها سرزنشی نیست؟ فرمود: آری آنها دین ندارند و بر اینها سرزنشی 
نیست، سپس فرمود: مگر قول خدای عز و جل را نمی شنوی که فرمود »و کسانی 
که کافر شده اند کارشان در دست طغیانگران سرکش است که از نور بظلمت شان 
می برند« و ســپس امام صادق )ع( فرمود : مقصود از این آیه اینست که آنها نور 
اسلام داشتند، ولی چون از هر امام ستمگری که از جانب خدا نبود پیروی کردند، 
َ بوَِلایَةَِ  بواسطه پیروی او از نور اسلام بظلمات کفر گراییدند.؛ لاَ دِینَ لمَِنْ دَانَ الَلَّ
َّهُمْ  ِ  .. أنَ ِ وَ لاَ عَتْبَ عَلیَ مَنْ دَانَ بوَِلایَةَِ إمَِامٍ عَادِلٍ مِنَ الَلَّ إمَِــامٍ جَائرٍِ لیَْسَ مِنَ الَلَّ
ِ عَزَّ وَ جَلَّ خَرَجُوا  َّوْا کُلَّ إمَِامٍ جَائرٍِ لیَْسَ مِنَ الَلَّ ا أنَْ توََل کَانوُا عَلیَ نوُرِ الَْسِْــلَامِ فَلمََّ

بوَِلایَتَِهِمْ إیَِّاهُ ...« )الکافی ج ۱ ص ۳۷۵(
۳ - فریبکاری بوسیله اخلاق نرم و ترویج دینداری برای رسیدن به منافع 

دنیا
پیامبر خدا )ص( فرمود: وای بر کسانی که دین را وسیله کسب دنیا می کنند و با 
زبان نرم خود در برابر مردم به لباس میش در می آیند، گفتارشان از عسل شیرین 
ینِ، یلَبَسُونَ  تر اســت و دلهایشان دل گرگ است؛ ویلٌ للذینَ یجَتَلبُِونَ الدنیا بالدِّ
أنِ مِن لیِنِ ألسِــنَتِهِم، کلامُهُم أحلی مِن العَسَلِ و قُلوبهُُم قُلوبُ  للناسِ جُلودَ الضَّ

الذِئابِ .. )أعلام الدین ۲۹۵ و سنن ترمذی ج ۴ ص ۳۵(
ریا کارانِ در عرصه دین با مراجعه به متن زندگی شان -و نه پشت میز ریاست- 
می توان شناخت، کسانی هستند که در دامنه زندگی خصوصی آنان دروغ و فریب 
و تهمت و اختلاس و حقوق نجومی و دست در بیت المال و اوقاف هست ولی در 

صفحه رسانه و یا تلویزیون و یا پشت تربیون سجاده آب می کشند!
۴ - ایجاد اختلال در عدالت خواهی و ایجاد عدم امنیت برای جامعه

تشخیص چهره فریبکارانی که در چهره بظاهردینی هستند بسیار سخت است، اما 
محال نیست و با توجه شاخصه هایی که در بیانات معصومین )ع( قابل دستیابی 
اســت. کسانی که در برابر تبعید و حبس و شکنجه و کشتن طلایه داران عدالت 
خواهی اقدامی ندارند از جمله کسانی هستند که نمی توان دینداری و ولایتمداری 

آنان را تاییدصددرصدی نمود.
در یک حدیث نورانی چنین آمده؛

دین خداوند می گوید: وای بحال کسانی که بخاطر رسیدن به دنیا، دین را وسیله 
قرار می دهند تا مردم فریب دهند، و وای بحال کسانی که بر پاکنندگان عدالت را 
از پا در می آورند، و وای بحال کسانی که باعث می شوند تا مومنان )از ترس آنان( 
ینِ وَ وَیلٌْ للَِّذِینَ  نیَْا باِلدِّ در ترس و تقیه زندگی می کنند؛  وَیلٌْ للَِّذِینَ یخَْتِلُونَ الَدُّ
َّذِینَ یأَمُْرُونَ باِلقِْسْطِ مِنَ الَنَّاسِ وَ وَیلٌْ للَِّذِینَ یسَِیرُ الَمُْؤْمِنُ فیِهِمْ باِلتَّقِیَّةِ..  یقَْتُلُونَ الَ

)الکافی ج ۲ص ۲۹۹(
ولایتی های بی ولایت

ما از امام خمینی کُدهای خوبی در این موضوع دریافت کرده ایم که بحث مفصل 
می  طلبد. خواندنِ این جملات آن مرجع آگاه و مجاهد عارف بسی راهگشاست که 
فرمود: »ولایتی«های دیروز که در سکوت و تحجر خود آبروی اسلام و مسلمین 
را ریخته اند، و در عمل پشت پیامبر و اهل بیت عصمت و طهارت را شکسته اند و 
عنوان ولایت برایشان جز تکسب و تعیش نبوده است، امروز خود را بانی و وارث 
ولایت نموده و حسرت ولایت دوران شاه را می خورند! ]صحیفه؛ ج ۲۱ ص ۲۸۱[

ندایِ »من امام اینان نیستم«
آنچه در این گفتار روشن شد این است که هر کسی بصِرف ادعا نمی تواند خود و 
گفتمان خود و تفکر خود را به عنوان »گفتمان اهل بیت)ع(« معرفی کند، چرا که 
در طول چهارده قرن صدای صریح امام صادق )ع( به گوش می رسد که در رابطه 

با برخی از »مدعیانِ ولایت« می فرماید : من امام اینان نیستم!
محوریت مرجعیت شیعه

در پایان؛ با اعتــراف و اذعان به اینکه این موضوع که در این مقاله طرح نمودیم 
دارای پیچیدگی های سخت و سترگی است، توصیه به پیوستگی با عالمان ربانی 
و مجتهدانِ شــجاع و عاقل و جامع که در بالاترین مراتب تقوا باشند، می توان از 
خطرات محفوظ ماند چرا که مرکز ثقِل »گفتمانِ شیعه ناب« در طول هزار و اندی 
سال که دوران غیبت امام )عج( است به عُهده و محوریت »مرجعیتِ جامع« بوده 

و خواهد بود . ان شاءالل
وَفیِ ذَلٰکَِ فَلیَْتَنَافَسِ المُْتَنَافسُِونَ )مطففین/ ۲۶(

یادداشت

واکنش مرکز رسانه قوه قضائیه به مصاحبه 
فردی که مقام امنیتی سابق نامیده شده:

اظهارنظر شخصی بوده است
گروه سیاسی: مرکز رسانه قوه قضائیه با صدور اطلاعیه ای 
در واکنش به مصاحبه با فردی که از او به عنوان یک مقام 
امنیتی ســابق نام برده شده، آورده است: موارد و ادعاهای 
مطرح شــده در یکی از رســانه ها با موضوع ترور شهیدان 
رازینی و مقیســه هیچ ارتباطی با تحقیقات قضایی پرونده 
ندارد و اظهارنظر شــخصی فرد مصاحبه شونده و به دور از 

واقعیت است.
پــس از مصاحبه فردی که از او با عنوان یک مقام امنیتی 
ســابق نام برده شده با یکی از رسانه های کشور؛ که برخی 
ادعاها در مورد ترور شهیدان رازینی و مقیسه در آن مطرح 
شده بود، مرکز رسانه قوه قضائیه با صدور اطلاعیه ای نکاتی 
پیرامون آخرین وضعیت پرونده ترور در ساختمان دیوانعالی 

کشور مطرح کرد.
در متن بیانیه که در اختیار رسانه ها قرار گرفته، آمده است: 
بلافاصله پس از عملیات ترور در دیوانعالی کشور که منجر 
به شهادت حجج الاسلام والمسلمین رازینی و مقیسه شد، 
پرونده قضایی در دادسرای تهران تشکیل شده و تحقیقات 
تخصصی در این زمینه شــروع شده و ادامه دارد. همانطور 
که در همه پرونده هایی که با این شرایط تشکیل می شوند 
تحقیقــات محرمانه بوده و تا رســیدن بــه نقطه مطلوب 
اطلاعاتی از آن ها رســانه ای نمی شــود بایــد عنوان کرد، 
ادعاهای فردی که از او با عنوان یک مقام امنیتی سابق یاد 
شده، در مصاحبه با یکی از رسانه های کشور هیچ ارتباطی 
با تحقیقات قضایی پرونده ندارند و صرفا اظهارنظر شخصی 

هستند.
در یــک ادعای عجیب فرد مصاحبه شــونده عنوان کرده 
تروریست دیوانعالی کشور برای ترور قاضی نیری نیز اقدام 
کرده است که این موضوع پیشتر چندین بار تکذیب شده و 
اصلا قاضی نیری در روز ترور،  نه در صحنه ترور و نه اصلا 

در دیوانعالی کشور حضور نداشته است.
همچنیــن تاکید می شــود اظهارات مطرح شــده در این 
مصاحبه بــه دور از واقعیات پرونده بوده و هیچ انطباقی با 
تحقیقات مندرج در پرونده ندارنــد. در نمونه ای دیگر در 
قسمتی از مصاحبه نوشته شده تروریست مورد اشاره کشته 
شــده که این موضوع هم صحت ندارد و این فرد بلافاصله 

بعد از انجام عملیات خود، خودکشی کرده است.
لازم به ذکر اســت به دلیل ادعاهای  متعدد کذب در این 
مطلب با اعلام جرم دادستانی تهران پرونده قضایی تشکیل 

شده است.
در این گفت وگو تاکید شــده است که: زمینه ترور قضات 
رازینی و مقیسه می تواند به دلیل مشکلات معیشتی و فقر 
عامل آن باشد، این قتل سیاسی نبود. مشخص نیست که 
او نسبت به آقایان رازینی و مقیسه دلخوری های شخصی 

داشته یا ناراحتی اش نسبت به کلیت سازمان بوده است.

رد ادعای پناهیان توسط مرکز تنظیم 
و نشر آثار آیت الله بهجت

مرکز تنظیم و نشــر آثار آیت الل بهجت ادعایی که اخیرا 
علیرضا پناهیان، سخنران مذهبی، مطرح کرده بود را در 
پاسخ به پرسشــی از جانب جمعی از دانشجویان لبنانی 

رد کرد.
به گزارش جماران، پایگاه رســمی اطلاع رســانی مرکز 
تنظیم و نشــر آثار آیت الل بهجت در صفحه عربی خود 
شــایعه ای را که اخیرا برخی از وعاظ مطرح کرده بودند 

نفی کرد.
بنابر روایت جماران، ترجمه مطلبی که منتشــر شده، به 

شرح ذیل است:
پرسش:

به مرکز تنظیم ونشر آثار حضرت آیت الل العظمی بهجت 
)قدس سره الشریف(

یکی از خطبای مشــهور ایران نقل نموده، که برای ظهور 
حضرت)عج( نگاه های خود را متوجه اتفاقات یمن بکنید. 

آیا این نقل و انتسابش به معظم له صحیح است؟
جمعی از دانشجویان لبنانی

پاسخ:
خیر، معظم له هرگز چنین مطلبی را نفرموده اند.

با توجه به اینکه اخیرا مطالب این چنینی بســیار منتشر 
می شــود، و به خصــوص بعد از وفات حضــرت آیت الل 
العظمی بهجت)قده( عده ای فرصت را مغتنم شــمرده و 
برای رسیدن به اهداف خاص خود، ابایی از سوء استفاده 
از عناوین مقدسی همچون ظهور و انتساب مطالب دروغ 
به این عالــم بزرگوار ربانی را ندارند، لــذا جای دارد که 
مراکز رســمی بیش از پیش همت بگمارند، تا امکان سوء 
اســتفاده از نام و محبوبیت ویژه ی معظم له در اقشــار 
مختلف جامعه، از دروغ پردازان و سوء استفاده کنندگان 

سلب شود!

 انتقاد زیدآبادی 
از حملات تندروها علیه ظریف

فعــال اصلاح طلب نوشــت: بســیاری از منتقدان وجود 
موجود که به آقای پزشــکیان رأی دادند،هدف شان پایان 
دادن بــه »حاکمیت دوگانه« و عبــور از منازعات درون 

سیستمی و پیشبرد کار از طریق وفاق و اجماع بود.
به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین، احمد زیدآبادی، روزنامه 
نگار و فعال سیاســی اصلاح طلب، در واکنش به حملات 
تندروها بــه محمدجواد ظریف معــاون راهبردی رئیس 
جمهور، در یادداشتی در کانال تلگرامی خود نوشت: »این 
حجم از حملات طیفی از تندروها علیه محمدجواد ظریف 

به نظرم »نگران کننده« می آید. 
از نگاه من مخالفت با سیاســت های دولت به شیوه های 
مختلــف حتی اگر تــوأم با هتاکــی و از طریق فراخوان 
به تجمع باشــد، هیچ مشــکلی ندارد، امــا افراد مخالف 
باید نسبت شــان را با کلیت نظام سیاســی روشن کنند 
و کلیت نظام سیاســی هم نســبتش با آنها را اعلام کند. 
تخریب کنندگان آقای ظریف، مدعی اند که از موضع دفاع 
از نظام علیه او برخاسته اند و نگرانی از همین ادعا نشأت 

می گیرد.
چطــور می توان از موضع حمایت از نظام سیاســی علیه 
نمایندة اعزامی دولت به یک کنفرانس بین المللی چنین 
حجم گســترده ای از تبلیغات زهرآگیــن به راه انداخت؟ 
بســیاری از منتقدان موجود که به آقای پزشــکیان رأی 
دادند، هدف شان پایان دادن به »حاکمیت دوگانه« و عبور 
از منازعات درون سیســتمی و پیشبرد کار از طریق وفاق 

و اجماع بود. 
اگر قرار باشد آقای پزشکیان نیز به سرنوشت سیدمحمد 
خاتمی و شــیخ حســن روحانی دچار و دولتش فشل و 
همکارانش ناامن شوند، انتخاب او به عنوان رئیس جمهور 

بلاوجه خواهد شد.«

عدلیه

مراجع

سوشیال

گروه سیاسی- مانیا شوبیری: سخنگوی 
مجمع تشــخیص مصلحــت نظام از 
مجمع  کمیسیون های  جلسه  برگزاری 
تشخیص مصلحت درباره CFT و پالرمو 
خبر داده است. برخی خوشبین هستند 
که نه تنها تکلیــف FATF در مجمع 
تشخیص روشن خواهد شد، بلکه ایران 
بالاخره از لیســت سیاه FATFخارج 
خواهد شــد، برخی دیگر اما معتقدند 
اینبار نیز بررسی ها سرانجامی نخواهد 
داشت و پیوســتن ایران به FATF در 

میان زمین و آسمان رها خواهد شد. 
یکی از کســانی که امیدی به تعیین تکلیف 
fatf در مجمــع تشــخیص مصلحت نظام 
ندارد، بهرام پارسائی است، او با تاکید براینکه 
در زمانی مجلس دهــم که موضوع fatf به 
مجمع تشــخیص ارجاع شد برخلاف قانون 
بایکوت شد. گفت: این موضوع بررسی شده 
است، اگه قرار بر حل مشکل بود نتیجه تایید 
یا رد آن اعلام می شد. او با اشاره اینکه فساد 
و پولشــویی تنها دلایل ممانعت از تصویب 
FATF اســت، خاطر نشــان کرد: که اهرم 
دلالان تحریم و مفسدین باز هم نمی گذارد 

این موضوع به نتیجه برسد. 
مشروح گفت وگو با نماینده شیراز در مجلس 

دهم را در ادامه می خوانید: 
FATF بایکوت

در مجمع غیرقانونی بود
بهرام پارسائی، نماینده شیراز در مجلس دهم 
در گفت وگو با »مردم ســالاری« با اشاره به 
 FATF اینکه در دولت آقای روحانی موضوع
لایحه اش به مجلس داده شــد و در مجلس 
دهم تصویب شد، گفت: شورای نگهبان این 

موضوع را رد کرد، مجلس باز اصرار کرد و به 
مجمع تشخیص ارجاع داده شد، در آنجا اما 
برخلاف قانون بایکوت شد. مجمع تشخیص 
قانونا باید پاسخ می داد، یا تایید می کرد یا رد، 
اما اینکه هیچ جواب مشخصی نداد یک کار 
غیرقانونی بود. وی با بیان اینکه شاید وقتی 
مجمع جواب مشخصی نداد دولت باید آن را 
اجرا می کرد، گفت: دست دولت باز بود چون 
جواب مشخصی از مجمع تشخیص دریافت 
نکرده بود.  پارسائی با اشاره به اینکه مجمع 
علارغم اینکه درخواســت  شد که جلسات 
علنی بگذارند که دلایل موافقین و مخالفین 
در مورد ایــن موضوع چیســت؟ افزود: اما 
هیچوقــت این اتفاق نیافتاد و چند جلســه 
پشــت پرده برگزار شــد و نهایتا بایکوتش 
کردند، الان هم به نظر من همان مسیر پیش 
می رود. این نماینده ادوار مجلس شــورای 
اسلامی با بیان اینکه در حال حاضر رهبری 
فقط مجوز بررسی مجدد fatf را در مجمع 
تشخیص داده اند، گفت: این موضوع بررسی 
شده است، اگه قرار بر حل مشکل بود نتیجه 
تایید یا رد آن اعلام می شد و چیزی نیست 
که تازه به مجمع تشــخیص رسیده باشد و 
بخواهند بررسی کنند. پارسائی خاطرنشان 
کرد: دقیقا یادم هست که وقتی که موضوع 
FATF بــرای رای گیری بــه مجلس آمد، 
بیشــتر صحبت مخالفان و بهانــه آنها این 
بود کــه اگر عضــو FATF بشــویم دیگر 
نمی توانیم به محــور مقاومت کمک کنیم، 
موافقین می گفتند خب ما سال هاســت از 
طریق سیستم بانکی به محور مقاومت کمک 
نکرده ایم، اصلا امکانش نبوده اســت! وی در 
ادامه با بیان اینکه از طرف دیگر کشورهایی 

مثل لبنان، ســوریه و یمن خودشــان عضو 
FATF هســتند، افزود: نبــودن یک طرفه 
ما هیچ تاثیری در ایــن زمینه ندارد، یعنی 
مشــخص بود یک بهانه هســت برای اینکه 

FATF تصویب نشود.

فساد و پولشویی مانع 
FATF تصویب

وی با تاکید بر اینکــه دلیل اصلی ممانعت 
از تصویب fatf  فســاد و پولشــویی است، 
اظهار داشــت: اگر fatf  باشد به این راحتی 
اختــلاس چای دبــش رخ نمی دهد، به این 
راحتــی ۵۰ تا ۶۰ درصد ارزی که برای دارو 
می دهند گم نمی شــود؛ یا دلالان نفتی که 
از بابــک زنجانی گرفته تا جدیدا شــرکت 
ادمیرال که کار می کننــد، اینها نمی توانند 
به راحتی کار بکنند، فســادهای کلان دیگر 
رخ نمی دهــد! نبود FATF در واقع به ضرر 
ملت اســت. وی با تاکید بر اینکه مخالفان 
FATF نمی توانند بگویند در دنیا صدوچند 
کشــور نمی فهمند  و عضو FATF شده اند، 
گفت: از کشورهای مثل امریکا و اروپا گرفته 

تا در شــرق کشــورهای چون ژاپن و کره و 
حتی متحدینی که آقایان می گویند متحد 
ما هستند و هیچوقت هم نبوده اند مثل چین 
 FATF و روسیه و حتی یمن و لبنان عضو
باشــند، فقط ما نباشیم؟ یعنی ما از همه ی 
اینها عاقل تر هســتیم؟ بیشــتر می دانیم؟ 

آگاه تریم؟!
دلیل مخالفت با FATF چیزی

به جز فساد نیست
پارسائی با تاکید بر اینکه تنها دلیل مخالفت 
با FATF چیزی به جز فساد نیست، افزود: 
دلیل مخالفت با FATF فقط رانت و فساد 
و تاراج مال ملت اســت، افرادی که مخالف 
نپیوســتن به FATF هستند به غیر از داد 
وبیداد و دشمن دشمن مطرح کردن چیزی 
نمی گویند! فقط ما در دنیا دشــمن داریم؟ 
قدرت های شــرق و غرب که بیشتر دشمن 
هم هســتند، حالا اگر جنگ مستقیما هم 
نداشــته باشند، جنگ غیرمستقیم یا جنگ 
سرد که دارند. چطور آنها نگران نیستند ولی 
 FATF ما فقط نگران این هستیم که عضو

باشیم.
این نماینده شــیراز با اشاره به اینکه تبعات 
نپیوســتن به Fatf قطعا بیشــتر از تبعات 
تحریم بوده است، خاطر نشان کرد: متاسفانه 
هیــچ وقت هم هیچکســی در قبــال این 
هزینه های سنگین که به مردم وارد می کند 
و به دوش مردم می اندازد پاسخگو نیست و 

همچنان هم طلبکارانه حرف می زنند.
فشار دلالان و مفسدین 

FATF مانع تصویب
وی با بیان اینکه نمی دانم مجمع تشخیص 
مصلحت نظام، واقعا به چه تشخیصی رسید 
که این موضوع را تصویــب نکرد، گفت: در 
حــال حاضر هم مــن آنقدر اهــرم دلالان 
تحریم و مفســدین را قوی می دانم که بعید 
می دانم بازهم این موضوع به نتیجه ای برسد، 
همانطور که برجام را نگذاشــتند به نتیجه 
برسد. پارسائی با اشاره به اینکه ساز این افراد 
همیشه با کسانی که خارج از کشور مخالف 
برجام بودند کوک بوده است، گفت: الانم هم 
همین اســت و دقیقا سازشان کوک است با 
تضاد با منافع ملی و خواســت عموم مردم؛ 
وگرنه در عــدم عضویت در FATF فقط ما 
هستیم و کره شمالی یا باید قبول کنند که 
ســطح فهم و درک و حکومت داری آنها در 
حد کره شمالی است یا نمی توانند ادعا کنند 

که ما بیشتر از دیگران می فهمیم.
وی یــادآور شــد: دنیای علــم و تکنولوژی 
و پیشــرفت اســت، هم از نظر علم اقتصاد 
هم بقیــه علم ها و اینهــا نمی توانند مدعی 
شوند ما بیشــتر از بقیه کشورها میفهمیم، 
 نبودن در FATF تنها راه و مســیر فســاد 

را هموار می کند.

بیست و یکمین کنگره سراسری مجمع 
نیروهای خط امام با ســخنرانی حجت 
الاسلام ســیدهادی خامنه ای دبیرکل 

مجمع نیروهای خط امام برگزار شد.
به گــزارش ایلنا، بیســت و یکمین کنگره 
سراســری مجمع نیروهای خط امام)ره( روز 
پنجشنبه چهارم بهمن ماه جاری برگزار شد. 
در این نشســت، حجت الاسلام والمسلمین 
ســیدهادی خامنه ای دبیرکل این تشــکل 
اصلاح طلب در ســخنانی ضمــن تاکید بر 
ضرورت گفتگوی ســازنده با همة طرف های 
بین المللــی بر تقویت نقــش و حضو مردم 

به عنوان مرکز اصلی قدرت تاکید کرد.
وی در ابتدای ســخنان خود با گرامیداشت 
ســالگرد ورود امام خمینی)ره( به کشور در 
دوازدهم بهمن ۱۳۵۷ گفت: ما در آســتانه 
سالروز انقلابی هســتیم که قطع وابستگی 
و پایان دادن به ســلطة بیگانه و گســترش 
فرهنگ اســلامی از اهــداف آن بود. آن روز 
مــردم از دخالــت بیگانــگان و دین زدایی 
حکومت پهلوی ناراضــی بودند و در همین 
مسیر به شعار اســتقلال، آزادی، جمهوری 
اسلامی رسیدند. در حقیقت آن ها پیشرفت 
و توســعه کمّی و کیفی همة بخش ها را در 
جامعــه ای آزاد و حکومتی مســتقل، ذیل 
فرهنگ اســلامی با مشــارکت مؤثر مردم 
می خواســتند و امام خمینــی)ره( رهبری 
چنین انقلابی را برعهده داشــت و به همین 

علت همگان از ایشان حمایت کردند.
متاســفانه امروز بعد از گذشت چهار دهه با 
اهــداف آن انقلاب بزرگ که بــه نام خدا و 
در دفــاع از حقوق مردم اتفــاق افتاد فاصله 
داریم و بخشــی از این وضعیت نتیجه ورود 

و حضــور افراد و تفکرات نــا اهل و نا محرم 
با اهداف انقلاب اسلامی است که امام بارها 
درباره آن ها هشدار داد. جریان هایی که ظاهراً 
با انقلابی گری وارد شــدند و پس از تثبیت 
موقعیت خودشــان ضمن ترویــج تفکرات 
متحجرانه، بسیاری از نیروهای خدمتگزار و 
صادق و شایسته را در پناه روش هایی مانند 
نظارت اســتصوابی از صحنه خارج کردند و 
زمینه ورود افراد ناتوان و نا همســو با انقلاب 
اســلامی را فراهــم کردند که بســیاری از 

مشکلات امروز کشور از همین روند است.
سیدهادی خامنه ای افزود: یکی از مصادیق 
کنار گذاشتن افراد لایق و کارآمد حصر پانزده 
ســالة آقای موســوی و آقای کروبی و خانم 
رهنورد اســت که باید هرچه زودتر به نوعی 
خاتمه پیدا کند. این روحانی اصلاح طلب در 
ادامه با اشاره به مشکلات اقتصادی کشور و 
نتایج زیانبار تحریم های ظالمانه علیه مردم 
ایران گفت: ما باید با تمام دنیا رابطة سازنده و 
پویا داشته باشیم و از تعامل و گفتگو نترسیم. 
بالطبع هرکس بخواهــد به ما تعدی کند یا 
سلطه طلبی داشته باشد، باید از آن رویگردان 
بود، اما تا زمانی که می توان منافع مردم را در 
بستر همکاری سازنده دو جانبه یا چند جانبه 
دنبال کرد، چرا از آن رویگردان باشــیم. چرا 
جامعه را از بسیاری فرصت های اقتصادی و 

فرهنگی و علمی محروم کنیم.
وی با اشاره کوتاه به پیشینه مجمع نیروهای 
خط امام گفت: از اواخر دوره ســوم مجلس 
شورای اسلامی جلساتی با حضور صدها تن 
از نماینــدگان ادوار و نیروهای اصیل انقلاب 
برگزار شــد که تصمیم آن هــا برای فعالیت 
مشترک سیاسی و فرهنگی منجر به تشکیل 

مجمع نیروهای خط امام)ره( شد. از آن زمان 
تا امروز بیش از ۳۰ سال می گذرد. بدیهیست 
در این مدت مانند هر فعالیت دیگری فراز و 
فرودهایی بوده است، مهم این است که ما از 
اصول بنیادین خود در پیگیری اهداف انقلاب 
اسلامی و ارزش های برآمده از آن در دفاع از 

حقوق مردم فاصله نگرفته باشیم.
مجمع نیروهای خط امام باور دارد با زدودن 
جهل و بالا بردن آگاهی جامعه به سهم خود 
در مسیر اصلاح روندهای غلط کوشش کند. 
اگر آگاهی در جامعه گسترش پیدا کند، در 
انتخابات مجلس و شوراها و ریاست جمهوری 
و خبــرگان هم زمینه بــرای انتخاب اصلح 
افزایش پیدا می کند و طوفان های سیاسی و 
فکری موجب انحراف جامعه نمی شود. در غیر 
این صورت جریان های زودگذر با هیجانات و 
رفتارهای نمایشی به مطلوب خود دست پیدا 
می کنند. به همین علت تاکید داریم که باید 
با استفاده از ظرفیت  های علمی و فرهنگی، 
جامعه را رشــد دهیم و فراموش نکنیم که 

قــدرت اصلی در اختیار مردم اســت. هرجا 
مردم حضور و فعالیت بیشــتر داشته باشند، 

قدرت در همان جا تقویت می شود.
دبیرکل مجمــع نیروهای خط امام در پایان 
گفت: در صحنه های سیاســی ما با سه نوع 
فعالیت تشکیلاتی رو به رو هستیم، بعضی ها 
انگیزه های اقتصادی دارند و به دنبال کسب 
ثــروت و انباشــت ذخیره مادی هســتند 
که از حــزب به عنوان ابــزاری برای تقویت 
سازوکارهای مرتبط با آن استفاده می کنند. 
گــروه دوم جریان هایی هســتند که با هر 
انگیزه ای رسیدن به قدرت سیاسی برایشان 
اولویــت دارد و از حــزب در همین مســیر 
بهره می برند و گروه ســوم که ما از همین ها 
هســتیم، قائل به رشــد فکری و فرهنگی و 
سیاســی جامعه هستند و اگر در انتخابات و 
موارد شــبیه به آن وارد هم بشوند، با همین 
نگاه و رویکرد است و امیدواریم دوستان در 
دوره جدید بتوانند بیش از گذشــته در این 

مسیر فعالیت کنند.

پارسایی مطرح کرد

FATF فشار دلالان پولشویی مانع تصویب
تبعات نپیوستن به FATF قطعا بیشتر از تبعات تحریم است

سید هادی خامنه ای:

باید با تمام دنیا رابطه سازنده و پویا داشته باشیم

تصمیم گیری نهایی درباره FATF به عهده مجمع خبر علی لاریجانی از بررسی FATF در مجمع
 cft سخنگوی شورای نگهبان گفت: درحال حاضر تصمیم گیری درباره پالرمو و

در اختیار مجمع است و نظر مجمع نظر نهایی است.
به گزارش خبرنگار ایلنا، طحان نظیف درباره طرح ابهاماتی از ســوی برخی نمایندگان در 
خصوص لزوم رســیدگی مجدد مجلس به لوایح پالرمو و cft گفت: با توجه به اینکه این 
موضوع یک مرتبه در مجلس به تصویب رسیده و شورای نگهبان نیز نسبت به آن اظهارنظر 
کرده است و این موضوع به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارجاع شده است. درحال حاضر 

تصمیم گیری در این باره در اختیار مجمع است و نظر مجمع نظر نهایی است. 
وی درباره این که با توجه به بررســی لایحه FATF مجمع تشخیص آیا شورای نگهبان با 
وجود این که پیش از این نظر خودش را اعلام کرده است، می تواند در مراحل بعدی لایحه 
اظهارنظر کند، ادامه داد: شــورای نگهبان سال های قبل نسبت به این موضوع اظهار نظر 
کرده اســت و با ارجاع مصوبه به مجمع فارغ از اظهار نظر اســت. FATF مجموعه ای از 
قوانین و مقررات اســت که بسیاری از آن ها در حال اجراست بحث این روزها صرفاً درباره 
دو لایحه پالرما و سی اف تی است شورای نگهبان در آن مقطع هیچ ایرادی نسبت به پالرمو 

نداشت. درباره CFT هم شورای نگهبان و هم هیئت عالی مجمع ایراد داشتند.

مشاور رهبر انقلاب گفت: کمیسیون مشترکی برای بررسی FATF تشکیل شده 
است و افراد از کمیسیون هایی که نقش دارند انتخاب شده اند و بررسی های خود 

را از این هفته آغاز می کنند.
علی لاریجانی روز گذشته)شنبه( در حاشیه بازدید از خبرگزاری جمهوری اسلامی، درباره 
 FATF موضع وی به عنوان عضو حقیقی مجمع تشــخیص مصلحت نظام درباره بررسی
در مجمع، گفت: کمیسیون مشــترکی برای بررسی FATF تشکیل شده است و افراد از 
کمیســیون هایی که نقش دارند انتخاب شده اند و بررســی های خود را از این هفته آغاز 
می کنند. مشــاور رهبر انقلاب در گفتگو با ایرنا، افزود: دستگاه های مختلف نظرات خود را 
بیان و بررسی علمی دقیق در این کمیسیون مشترک انجام خواهد شد، ان شاءالل به نتیجه 
مطلوب برسند. لاریجانی در پاسخ به این سوال که آیا پیام مثبتی از سوی مجمع تشخیص 
مصلحت نظام برای تصویب لوایح پالرمو و سی.اف.تی دریافت شده است،گفت: آرا در مجمع 
تشخیص مصلحت نظام متفاوت است اما امیدواریم نتیجه بررسی ها به نفع کشور باشد و به 
راه حل معقولی در این زمینه برسیم. لاریجانی در پاسخ به سوالی درخصوص برآورد خود از 

آرای مجمع به گفته این جمله بسنده کرد که »من رجال الغیب« نیستم.



نمی دانــم مجمع تشــخیص 
چه  بــه  نظــام،  مصلحــت 
تشــخیصی رســید که این 
نکرد، حالا  تصویب  را  موضوع 
تحریم  دلالان  اهرم  آنقدر  هم 
و مفسدین را قوی می دانم که 
 بعید می دانم بازهم این موضوع 

به نتیجه ای برسد


